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przez senatora Grzegorza Czeleja
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Oœwiadczenie skierowane do ministra finansów Jana Vincenta-Rostowskiego oraz do minister eduka-
cji narodowej Katarzyny Hall

Szanowny Panie Ministrze! Szanowna Pani Minister!
Niedawno w szko³ach jêzykowych protesty wywo³a³ przygotowany przez Ministerstwo Finansów pro-

jekt ustawy o podatku od towarów i us³ug przewiduj¹cy wprowadzenie podatku VAT dla us³ug szkole-
niowych.

Z satysfakcj¹ przyj¹³em wiadomoœæ, ¿e ostatecznie resort wycofa³ siê z tych planów. Zgadzam siê
z opini¹, ¿e ob³o¿enie us³ug szkoleniowych podatkiem VAT oznacza³oby znacz¹c¹ podwy¿kê cen kur-
sów. To natychmiast spowodowa³oby spadek zainteresowania nimi, co w efekcie negatywnie wp³ynê³o-
by na poziom edukacji spo³eczeñstwa, a tak¿e spowodowa³oby przeniesienie nauczania jêzyków obcych
do szarej strefy, bo mia³yby one postaæ korepetycji.

W projekcie przewidziano jednak, ¿e zwolnienie z podatku otrzymaj¹ tylko te placówki, którym zosta-
nie przyznana akredytacja kuratorium oœwiaty. Dostrzegam zagro¿enia wynikaj¹ce z takiego uregulo-
wania. Podzielam bowiem opiniê osób prowadz¹cych dzia³alnoœæ szkoleniow¹, które argumentuj¹, ¿e
uzale¿nienie zwolnienia z VAT od uzyskania akredytacji spowoduje regulowanie rynku szkó³ jêzyko-
wych przez Ministerstwo Edukacji Narodowej. Jakakolwiek ingerencja i kontrola wolnego rynku przez
instytucje administracji pañstwowej sprawia, ¿e walka konkurencyjnych firm, maj¹ca bezpoœrednie
prze³o¿enie na jakoœæ œwiadczonych us³ug, zostaje zahamowana. Ponadto w tym konkretnie przypadku
akredytacja nie bêdzie sprawdzaæ jakoœci nauczania, a jedynie programy, kwalifikacje lektorów oraz
warunki lokalowe. Bêdzie to stanowiæ jakiegoœ rodzaju gwarancjê jakoœci dla s³uchaczy, ale faktycznie
nie wp³ynie bezpoœrednio na poziom nauczania, a z pewnoœci¹ na³o¿y na szko³y dodatkowe obowi¹zki.

Kolejne moje obawy zwi¹zane s¹ z tym, ¿e wprowadzenie w ¿ycie postanowieñ ustawy mo¿e okazaæ
siê utrudnione ze wzglêdu na nieprzygotowanie kuratorów do dzia³añ zwi¹zanych z udzieleniem akre-
dytacji, tym bardziej ¿e w myœl za³o¿eñ projektu akredytacjom podlegaj¹ nie ca³e oœrodki szkoleniowe,
ale poszczególne oferowane przez nie kursy. Zwiêkszy to znacz¹co liczbê przeprowadzanych procedur
i wydawanych decyzji, nie tylko utrudniaj¹c pracê kuratoriów, ale tak¿e skutecznie zniechêcaj¹c nie-
które placówki do organizacji kursów. Co wiêcej, akredytacji podlegaæ maj¹ zajêcia, które odbywa³y siê
w poprzednim roku. To oznacza, ¿e wprowadzony na przyk³ad do szko³y jêzykowej nowy jêzyk lub rodzaj
kursu w pierwszym roku jego prowadzenia bêdzie jeszcze podlega³ opodatkowaniu i dopiero po roku
szko³a bêdzie mog³a uzyskaæ na niego akredytacjê. Prze³o¿y siê to na jego pocz¹tkow¹ wy¿sz¹ cenê, co
z pewnoœci¹ stanowiæ bêdzie barierê dla niektórych klientów oœrodków szkoleniowych.

W zwi¹zku z tym bardzo proszê o udzielenie odpowiedzi na pytania.
Czy w Ministerstwie Finansów dostrzega siê wskazane przez mnie zagro¿enia, a jeœli tak, to jak za-

mierza siê im zapobiec?
Czy w Ministerstwie Edukacji Narodowej dostrzega siê wskazane przez mnie zagro¿enia, a jeœli tak,

to jak zamierza siê im zapobiec?

Z powa¿aniem
Grzegorz Czelej




